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 طحان نظیف: شورا  از انتشار عمومی 

مسائل کاندیداها منع شده
سیاست های کلی انتخابات به 
نفع ردصلاحیت شدگان است؟

  : طالقانی  یاسمین   – ملی  آرمان 
ظاهرا قرار نیست پرونده ردصلاحیت های 
انتخابات ریاست جمهوری 1400 بسته شود. 
انتخاباتی که به نوعی به سبب ردصلاحیت 
شخصیت هایی مانند علی لاریجانی، اسحاق 
جهانگیری و مسعود پزشکیان مسائلی در 
پی داشت. بخش عمده ای از کاندیداهای 
ردصلاحیت شده خواستار اعلام علنی دلایل 
این تصمیم شدند اما پاسخ های شورای 
نگهبان دردوره های مختلف متفاوت است. 
94 سخنگوي  نمونه در سال  عنوان  به 
شوراي نگهبان، به وجود برخي کاستي ها 
در روند بررسي صلاحیت نامزدها اذعان 
دارد اما اعلام دلایل رد صلاحیت به افکار 
عمومي را حتي در صورت درخواست نامزد 
رد صلاحیت شده، ممکن نمي داند و علت 
این امتناع شوراي نگهبان را »محذورات 
شرعي و قانوني« توصیف مي کند.  سخنگوی 
شورای نگهبان در انتخابات 98 هم در پاسخ 
به خواسته کاندیداها برای اعلام علنی دلایل 
ردصلاحیتشان تاکید کرده بود که »علت 
عدم احراز یا ردصلاحیت، به خود داوطلبان 
نیز اعلام می شود.« تیر 1400 هم معاون 
پژوهشی شورای نگهبان گفت: شورای نگهبان 
در مورد عدم انتشار علل عدم احراز صلاحیت 
کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری به 
قانون عمل کرد و قانونگذار اجازه انتشار دلایل 

رد صلاحیت را به ما نمی دهد. 
 موارد به اشخاص گفته می شود

موضوع اعلام عمومی دلایل ردصلاحیت 
کاندیداها در حال کمرنگ شدن بود که 
سخنگوی شورای نگهبان دیروز گفت: در 
رابطه با انتخابات نیز همان گونه که بارها 
گفته شده موارد به اشخاص گفته می شود 
اما شورا از انتشار عمومی مسائل کاندیداها از 
نظر شرعی و قانونی منع شده و ما خودمان را 
پایبند به قانون می دانیم اما این نکته درست 
است که روایت اول مسائل مربوط به شورای 
نگهبان را باید خود ما داشته باشیم. البته 
نباید شورای نگهبان را محدود به انتخابات 
کرد، چراکه این شورا وظایف مهم دیگری 
هم برعهده دارد. طحان نظیف خاطرنشان 
کرد: هر نهادی وظیفه اش را طبق قانون انجام 
می دهد و ما قانون نمی نویسیم بلکه نسبت به 
مصوبات، نظارت و بررسی می کنیم. سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به سوال »با توجه به 
اینکه از ابلاغ سیاست های کلی انتخابات شش 
سال می گذرد و رهبری هم چندین بار بر این 
مساله تاکید داشتند هنوز پیگیری نشده؟« 
گفت: سیاست های کلی انتخابات حدود 
شش سال است که توسط رهبری ابلاغ شده  
و این سیاست ها آسیب شناسی و راهکارهای 
ارائه شده نظام انتخابات کشور است و این 
مساله مطالبه ما هم است. ما نمی توانیم 
قانون بنویسیم اما می توانیم مطالبه کنیم. 
ثبت نام های  ساماندهی  مصوبه  البته 
ریاست جمهوری سال گذشته در مجلس 
تصویب شد ولی هیات عالی نظارت مصوبه 
را مغایر سیاست های کلی نظام دانست در 
نتیجه برای اینکه این ساماندهی صورت 
بگیرد، شورای نگهبان مصوبه قبلی خود را 
اصلاح کرد. گاهی هم برخی مقررات تصویب 

می شود ولی متأسفانه اجرا نمی شود. 
   اعلام ردصلاحیت جرم است؟

با  مواجهه  نحوه  به  تامل  قابل  نکته 
کاندیداهایی باز می گردد که اقدام به علنی 
کردن دلایل ردصلاحیت خودشان کرده 
بودند مانندعلی لاریجانی. سخنگوی قوه 
قضائیه درباره رسانه ای شدن نامه محرمانه 
شورای نگهبان به علی لاریجانی گفت: »اگر 
ثابت شود که توسط ایشان منتشر شده قطعا 
قابل تعقیب هست اما باید توسط ضابطین 
مورد بررسی قرار بگیرد که این نامه محرمانه 
توسط چه کسی منتشر شده است.« اما 
یک وکیل درباره سخنان سخنگوی قوه 
قضائیه مبنی بر اینکه »انتشار نامه شورای 
نگهبان به علی لاریجانی درخصوص رد 
صلاحیتش قابل تعقیب و پیگیری است 
ولی این موضوع باید از سوی دستگاه های 
اطلاعاتی بررسی شود چراکه این نامه مهر 
محرنامه داشته است« گفت: به خاطر دارم 
مناظره ای با آقای بهادری جهرمی رئیس 
پژوهشکده شورای نگهبان داشتم که ایشان 
می گفتند شورای نگهبان به همه افراد دلایل 
رد صلاحیت شان را اعلام می کند و به خود 
اشخاص هم می گویند از سوی شورا این 
دلایل به صورت عمومی برای حفظ حرمت 
شما اعلام نمی شود اما شما خودتان می توانید 
شخصا موارد رد صلاحیت تان را اعلام کنید. 
علی مجتهدزاده خاطرنشان کرد: برای تحلیل 
و تفسیر درست این موضوع باید سراغ سه 
قانون »مجازات انتشار و افشای اسناد محرمانه 
و سری دولتی«، »شیوه نامه تشخیص و 
تفکیک اسرار دولتی از اطلاعات عمومی« 
و »شفافیت و دسترسی آزاد به اطلاعات« 
برویم. در این سه قانون ترتیبات مربوط به 
طبقه بندی اسناد و نامه های دولتی مشخص 
شده است که مطابق آن اولا اسناد و نامه هایی 
که در طبقه بندی های محرمانه و سری قرار 
می گیرند باید شامل شرایط خاصی باشند و 
ثانیا قرار دادن برخی موارد در این طبقه بندی 

اساسا تخلف است. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: برجام و رسیدن به توافق هر 
قدر که برای مقامات کشورها، رسانه ها و تحلیلگران جای بحث و 
تحلیل دارد در جامعه به نحو دیگری نمود پیدا می کند و جامعه 
تاثیرات برجام را می بیند. چه اینکه پرسش اصلی مطرح برای 
مردم این است که احیای برجام چه تاثیراتی در وضع زندگی 
مردم خواهد داشت. چنانکه به عقیده برخی تحلیلگران انتظار 
مردم عادی سازی روابط اقتصادی و تجاری ایران با جهان است که 
اگر این عادی سازی صورت بگیرد، به تدریج فعالیت های صنعتی، 
تجاری و اقتصادی در داخل کشور با معیارها و ملزومات تعامل با 
بازیگران جهانی تطبیق خواهد یافت. قدر مسلم اگر این اتفاق رخ 
دهد شرایط مساعدتری به لحاظ اقتصادی و معیشتی در جامعه و 

کشور شاهد خواهیم بود. 
  نگرش های داخلی به توافق 

احتمال توافق میان ایران و سایر طرف های برجام به ویژه آمریکا 
بالا رفته و اغلب تحلیلگران و رسانه های داخلی و خارجی به این 
مساله اذعان دارند. هرچند که بعضا مطرح می شود که جزئیاتی از 
این توافق به بیرون درز کرده، اما آنچه مسلم است هنوز هیچ طرفی 
به طور رسمی چیزی در خصوص توافق و جزئیات آن مطرح نکرده 
و رسما آنچه در خصوص برجام اعلام شده را فعلا رد کرده اند. این 
در حالی است که در داخل مواضع مختلفی در خصوص برجام، 

احیای آن و رسیدن به توافق وجود دارد. عده ای که اساسا با هرگونه 
توافقی مخالفند و تعامل با غربی ها را مساوی با خیانت می دانند. 
کسانی به آنها کاسبان تحریم گفته می شود. لذا برای آنها تفاوتی 
ندارد که روحانی رئیس جمهور و دولت میانه اعتدال روی کار 
باشد؛ یا سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور و دولت انقلابی؛ آنها 
صرفا بر مبنای اهداف و منویات خود عمل می کنند. دسته ای دیگر 
هستند که با توجه به شرایط کشور اظهارنظر می کنند و معتقدند 
که با وجود شرایط اقتصادی سختی که کشور با آن روبه رو است 
احیای برجام می تواند بخشی از مشکلات کشور را کاهش دهد 
و کشور را از شرایط موجود به وضع مطلوب رهنمون کند. لذا 
برجام را تنها راه برای حل مشکلات می دانند و دولت را به حل 
هرچه زودتر مساله برجام ترغیب می کنند. از طرف دیگر بخشی از 
اصولگرایان و دلواپسان هستند که گرچه اساسا برجام را خسارت 
محض می دانند و در دولت روحانی نیز به وی، محمدجواد ظریف و 
تیم مذاکره کننده بسیار تاختند اما امروز به جهت شرایط موجود 
چاره ای جز مذاکره و رسیدن به توافق نمی بینند اما همین مساله 
را نیز در قالبی جریانی و جناحی بیان می کنند. چنانکه هنوز توافق 
اعلام نشده و برجام احیا نگردیده بسیاری از این جریان به مقایسه 
و نقاط تفاوت برجام روحانی با برجام رئیسی می پردازند و برجام 
روحانی را ضعیف، سراسر خیانت و توافق مرده قلمداد می کنند 

اما برجام رئیسی را البته به شرایط توافق سراسر ایستادگی و 
انقلابی گری در رسیدن به توافق و حتی بعضا مطرح می کنند که 
در صورت احیای برجام نام توافق جدیدی را تغییر دهیم و دیگر آن 
را برجام ننامیم. این در حالی است که به قول معروف هنوز نه به بار 
است و نه به دار و احیای برجام در هاله ای از ابهام قرار دارد. عده ای 
مسائلی را مطرح می کنند که نه تنها سودی برای کشور ندارد بلکه 
جز حاشیه سازی چیزی در بر نخواهد داشت. مساله مهم اینجاست 
که باید ببینیم در قالب توافق جدید قرار است چه امتیازات و 
مزایایی برای ایران در نظر گرفته شود یا اینکه این توافق چه 
میزان بر شرایط اقتصادی کشور تاثیر گذار خواهد بود و معیشت 
و سفره مردم چه تاثیراتی از احیای برجام خواهد پذیرفت. چیزی 
که واضح است به قرائت بسیاری از تحلیلگران با توجه به اینکه 
2 سال و نیم از دولت بایدن مانده و به احتمال زیاد در انتخابات 
کنگره و ریاست جمهوری 2024 نیز جمهوری خواهان روی کار 
خواهند آمد. توافق جدید چیزی ضعیف تر از توافق 2015 خواهد 
بود. هرچند که گفته می شود در توافق جدید احتمالا تضمین هایی 
در نظر گرفته خواهد شد و جزئیاتی بیرون آمده که چندان قابل 
استناد نیست. در شرایط فعلی در داخل کشور همه باید بر اساس 
یک رویکرد واحد آن هم احیای برجام و رسیدن به توافق پیش 

بروند و امیدوار به بهترین توافق باشند. 
 جزئیات مذاکرات را نمی گویند

نایب رئیس مجلس دهم در رابطه با برخورد دوگانه برخی 
نمایندگان با برجام اظهار داشت: در حقیقت این افراد به دلیل  
مخالفتی که با روحانی داشتند، به دنبال تخریب برجام بودند و 
حالا که نوبت خودشان شده، مشاهده می کنند که بدون برجام 
نمی  شود اقتصاد کشور را اداره کرد، چراکه برجام توافق خوب و به 
نفع ایران بوده، لذا  آن را می پذیرند و قبول می کنند، هرچند رفتار 
دوگانه ای در برخورد با برجام داشتند. علی مطهری درباره اینکه 
تیم مذاکره کننده فعلی از تخصص تیم قبلی برخوردار است 
یا خیر گفت: درباره برجام اقداماتی انجام شده بود و توافقی هم 
که به احتمال زیاد انجام می شود، همان موردی است که ظریف و 
عراقچی آن را به نتیجه رسانده بودند و درحال حاضر تنها جزئیاتی 
به آن اضافه شده والا کار اصلی در اسفند سال 99 انجام شده است. 
وی در این خصوص که نمایندگان مجلس یازدهم اعلام کردند 
در جریان جزئیات توافق قرار نمی گیرند تصریح کرد: متأسفانه 
در حال حاضر جزئیات توافق را نمی گویند و نمایندگان و مردم 
هم در جریان قرار نمی گیرند البته در مجلس دهم در جریان 
برجام و توافق قرار می گرفتیم چرا که تیم مذاکره کننده هسته ای 
به جلسات غیرعلنی و فراکسیون ها می آمدند و توضیح می دادند. 

 روح حاکم بر طرح  مجلس محدود کردن فضای مجازی است

توپ فیلترینگ میان دولت و مجلس!
     دولت وظیفه دارد به مردم در این فضا کمک کند

آرمان ملی : جالب است که برخی مسئولان در این روزها به 
نحوی سخن می گویند که گویی با صیانت و فیلترینگ غریبه 
هستند و فراموش کردند طرح صیانتی  که مطرح کردند چه 
واکنش هایی در جامعه داشت. در حالی که طرح صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی 
موجب نقد و نظرهایی در شبکه های اجتماعی و فضای کلی 
جامعه شده است، چندی پیش عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس این طرح را منسوخ خوانده و اعلام کرد طرح جدیدی با 
عنوان حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه کاربردی فضای 

مجازی در مجلس بررسی می شود. 
   شعار تضعیف دولت ها در فضای مجازی صحیح 

نیست
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با اشاره به اینکه باید از 
فرصت های فضای مجازی استفاده کرده و از تهدیدها و 
آسیب های آن جلوگیری کرد، ادامه داد: فضای مجازی برای 
مردم فرصت ساز بوده و فعالیت های بسیاری توسط مردم 
در این فضا شکل گرفته است، بنابراین دولت وظیفه دارد به 
مردم در این فضا کمک کند و اگر این فرصت برای مردم فراهم 
نشود، سکوهای خارجی با ارزش ها، هنجارها و قوانین خود 
مردم ایران را در خدمت خواهند گرفت. فیروزآبادی با بیان 
اینکه شعار تضعیف دولت ها در فضای مجازی صحیح نیست، 
تاکید کرد: دولت در حقیقت خادم مردم است و فضای مجازی 
هم یک فضای اجتماعی است، بنابراین همه کاربران در این 
فضا می توانند تبدیل به فعال اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، 
آموزشی و صنفی شوند. از طرفی با توجه به ظهور پدیده هایی 
همچون توسعه رسانه های اجتماعی و تشکل های مردم نهاد 
در این فضا، باید نوع نگرش ما در دولت مطابق با مقتضیات این 

فضا اصلاح شود. 

  بحث فیلترینگ نیست 
معاون فرهنگی، اجتماعی و امور محتوایی مرکز شورای 
عالی فضای مجازی کشور هم با بیان اینکه فیک نیوزها با نشر 
خبرهای دروغ درصدد التهاب در بازار اقتصادی و کسب و کار 
فضای مجازی کشور هستند، گفت: فیلتر فضای مجازی به هیچ 
عنوان در دستور شورای عالی فضای مجازی کشور نیست. قاسم 
خالدی در نشستی با جمعی از فعالان حوزه فضای مجازی و 
استارتاپ های مازندران در ساری افزود: در ماه های گذشته 
آدرس های اشتباهی در ارتباط با طرح صیانت از فضای مجازی 
از سوی رسانه های معاند منتشر شد که باید بگویم که در سطح 
عالی تصمیم گیری در این حوزه که همان شورای عالی فضای 
مجازی کشور است به هیچ عنوان بحث فیلتر فضای مجازی 
مطرح نیست. وی خاطرنشان کرد: از تمامی شاغلان در فضای 
مجازی و استارتاپ ها می خواهم که با قدرت به کار خود ادامه 
دهند و توجهی به موضوعاتی حاشیه ای در ارتباط با فیلتر 
فضای مجازی نداشته باشند. معاون فرهنگی، اجتماعی و امور 

محتوایی مرکز شورای عالی فضای مجازی کشور با بیان اینکه 
زنجیره ارزش افزوده تولید محتوا در فضای مجازی کشور راه 
نیفتاده است، تصریح کرد: باید برای تقویت اکوسیستم اقتصاد 
تولید محتوا در این فضا بیش از پیش تلاش کنیم. خالدی ادامه 
داد: براساس آمار حدود 1۶ هزار رسانه دیجیتال در سال های 
گذشته تنها در مازندران مجوز فعالیت دریافت کردند که از این 
تعداد تنها ۳0 رسانه به فعالیت خود ادامه داده که این آمار مبین 
آن است که به معنای واقعی در اقتصاد تولید محتوا و درآمدزایی 
در این بخش با مشکلاتی مواجه هستیم. وی اضافه کرد: باید 
تولید راهبرد تقسیم درآمد در فضای مجازی به معنای واقعی در 
کشور فراگیر شود تا براساس اصول و چارچوب مدون برای ایجاد 

اشتغال پایدار در این عرصه اقدام کنیم.
  فیلترینگ اشتباه است 

در حالی معاون فرهنگی شورای عالی فضای مجازی عنوان 
می کند که فیلتر فضای مجازی به هیچ عنوان در دستور شورای 
عالی فضای مجازی کشور نیست، استاد ارتباطات اجتماعی 
گفت: روح حاکم بر طرح  مجلس )طرح صیانت از فضای مجازی 
و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی( محدود کردن فضای 
مجازی است و این محدودیت با دیدگاه ها و خواسته های عامه 
مردم سازگار نیست. حمید ضیایی پرور با اشاره به ابهامات 
زیاد درباره طرح موسوم به »صیانت از فضای مجازی« اظهار 
داشت: هر دفعه که کسی با این طرح ها مخالفت می کند، 
نمایندگان می گویند یک یا بعضی بندهای آن تغییر کرده است. 
درخواست من این است که یک بار برای همیشه متن نهایی 
طرح را روی سایت مرکز پژوهش های مجلس بگذارند و بگویند 
این متن نسخه نهایی است. مردم، احزاب و گروه های سیاسی 
بیایند بر اساس آن طرح نهایی نظر بدهند. چون بدون در نظر 
گرفتن خواسته افکار عمومی نمی شود طرحی را تصویب کرد. 
وی تجمیع طرح های مختلف مجلس درباره فضای مجازی را 
ضروری خواند و گفت: نمی شود به عنوان مجلس پنج طرح 
مجزا درباره فضای مجازی را تدوین کنید و اجزای این طرح ها با 
هم هماهنگی نداشته باشد. نظام فضای مجازی شامل داده ها، 
مجوزها، شبکه ملی اطلاعات، شفافیت، کسب و کار و … همه 

باید در یک طرح جامع تجمیع بشود. 

 محسن جلیلوند در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

توافق قریب الوقوع نیست
  باید مشخص شود که ایران چه امتیازی گرفته 

و چه امتیازی می دهد

آرمان ملی-  سهیل ثابت: گرچه بسیاری از رسانه ها و 
حتی برخی تحلیلگران از احتمال بالای توافق طی چند  روز 
آینده خبر می دهند اما هنوز رسما چیزی در مورد توافق در 
روز ها و هفته های آینده مطرح نشده و همه چیز در هاله ای از 
ابهام قرار دارد. این در حالی است که اخیرا جزئیاتی از توافق 
طرفین منتشر شده بود که آمریکایی ها و سپس اروپایی ها 
آن را تکذیب کردند. با این حال با وجود اینکه هیچ اخباری از 
جزئیات آنچه میان طرفین برجام می گذرد در دست نیست 
همگان منتظرند تا ببینند پس از پاسخ ایران آمریکایی ها چه 
زمانی پاسخ خود را خواهند داد تا در نهایت مشخص شود 
که به توافق سلام خواهیم کرد یا روند امور به سمت و سوی 
دیگری خواهد رفت. در این راستا برای بررسی تحولات 
پیرامون برجام، نزدیک بودن اعلام توافق و موضع گیری 
طرفین»آرمان ملی« با محسن جلیلوند، تحلیلگر مسائل 
بین الملل و استاد دانشگاه به گفت وگو پرداخته است که 

می خوانید. 
  با توجه به اتفاقات رخ داده طی چند وقت گذشته 
و ابراز امیدواری ها نسبت به احیای برجام طی چند 
وقت آینده؛ شرایط پیرامون این توافق را چگونه 

اریابی می کنید؟
شرایط فعلی جو تبلیغاتی است که طرفین می خواهند 
هر طور شده حرف خود را به کرسی بنشانند. من برخلاف 
اظهارنظر آقای اولیانوف توافق را قریب  الوقوع نمی دانم. 
آمریکایی ها نیز به اسرائیلی ها همین را گفته اند که توافق 
قریب الوقوع نیست. به نظر می رسد که طرفین در یک 
زورآزمایی و کشاکشی هستند که جزئیات را به کلیات، 
کلیات را به جزئیات، حاشیه را تبدیل به متن و متن را تبدیل 
به حاشیه کنند. به هر صورت در این شرایط همان طور که 
گفتم توافق قریب الوقوع نیست هر چند که تاثیر روانی خود 
را می گذارد. در ایران تاثیرات خود را روی بازار دلار و در 
آمریکا روی بحثی که سناتورها مطرح کردند می گذارد. از 
طرفی اینکه گفته می شود آمریکایی ها باید انعطاف بیشتری 
از خود نشان دهند یک انعطاف رسمی داریم و یک انعطاف 
غیر رسمی یعنی در انعطاف رسمی شما سندی را امضا 
می کنید اما در انعطاف غیر رسمی هیچ چیز معلوم نیست 
و همه چیز در حد حرف است. اکنون آمریکایی ها در حوزه 
انعطاف غیررسمی هستند. یا مثلا فروش نفت ایران یا برخی 
دیگر از مسائل را بایدن و دولتش نادیده گرفتند و برخلاف 
دولت ترامپ که سفت می گرفت دولت بایدن تا حدودی 
انعطاف نشان داده است. هرچند که ایرانی ها نیز انعطاف هایی 
از خود نشان داده اند. سر جمع اینها را می توان لفاظی های 
دیپلماتیک دانست. واقع قضیه و آنچه اهمیت دارد آن 
چیزی است که روی میز گذاشته و داده و ستانده می شود.  
لذا با توجه به صحبت های آقای باقری این مساله هنوز 
مشخص نیست. البته چیزهایی که ایران گرفته مشخص 
است اما اینکه ایران چه امتیازاتی داده هنوز مشخص 
نیست. آمریکایی ها نیز چیزی رو نمی کنند. به عقیده خود 
من طرفین مقداری قضیه را با دو هدف کش می دهند. یکی 
اینکه ماه نوامبر که انتخابات آمریکا برگزار می شود را رد 
کنند و آن زمان توازن در کنگره به هم می خورد و این وقتی 
به هم بخورد کار دولت بایدن را دچار مشکل می کند. از 
طرف دیگر درست است که دولت بایدن زیاد به ایران سفت 
نگرفته اما مشکلات اقتصادی همچنان فشار خود را بر ایران 
وارد می کند و این بحث مطرح است که از مهرماه کالابرگ 
میان مردم توزیع شود. بنابر این طرفین با هم نمی جنگند و 

با زمان می جنگند. 
  آمریکایی ها از سویی درصدد رسیدن به توافق 
هستند و از طرفی نمی خواهند به نحوی عمل کنند 
که انتخابات میان دوره ای کنگره را از دست بدهند؛ 
اساسا جمع این دو رویکرد را چگونه تحلیل می کنید؟

بایدن تاکنون هیچ موفقیتی در سیاست خارجی خود 
نداشته است. از بحث افتضاح خروج از افغانستان و جنگ 
اوکراین گرفته تا مساله تایوان نشان می دهد که آمریکا 
هیچ موفقیتی در سیاست خارجی نداشته است. البته ذکر 
این نکته نیز لازم است که از نظر رأی دهندگان آمریکایی 
حوزه سیاست خارجی در اولویت ششم و هفتم قرار دارد. 
اولویت رأی دهندگان آمریکایی عملکرد اقتصادی است 
که مستقیما با تورم آمریکا سر و کار دارد. ولی بایدن به 
هر صورت برای اینکه یک برگی را رو کند نیاز دارد که یک 
موفقیتی در سیاست خارجی داشته باشد و بدش نمی آید 
که به نحوی موضوع ایران را حل کند و به منافعی دست پیدا 
کند. حال اگر بتواند به یک توافق و تفاهم درست و حسابی 
برسد می تواند به مساله کنگره و انتخابات امیدوار باشد اما به 
نظر نمی رسد که بایدن این برگ برنده را در انتخابات داشته 
باشد.  مساله دیگر نیز این است که اگر بایدن برگ برنده ای 
در اختیار نداشته باشد و کنگره را از دست بدهد دیگر 
شرایط برای توافق دشوارتر خواهد شد. این یک وضعیت 
پارادوکسیکال را به وجود آورده است. تحت فشار قرار دادن 
رئیس جمهور آمریکا از سوی جمهوری خواهان و اینکه 
کسان دیگری روی کار بیایند مشکلات بیشتری برای ایران 

در راه رسیدن به توافق ایجاد خواهد کرد. 
  با توجه به مسائلی چون در پیش بودن نشست 
شورای حکام و شرایطی که بر ای آمریکایی ها و 
اروپایی ها به وجود آمده نمی توان این اتفاقات را 
عناصر شتاب زایی برای رسیدن طرفین به توافق در 

نظر گرفت؟
البته غربی ها مساله آژانس را به عنوان شمشیر داموکلس 
بالاس سر ایران خواهند داشت و طبیعی است ولی مساله 
این است که آژانس چه خواهد گفت. اگر ایران در چارچوب 
خود پیش برود به نظرم آژانس در اجلاس بعدی به ایران 
فشار نیاورد، اما اگر آمریکایی ها ایران را در شرایطی قرار 
دهند که تصمیم اصلی را بگیرد طبیعتا در آژانس با ما تسویه 
حساب خواهند کرد.  البته باید دید سیاست ایران چیست 
که ایران فعلا با راهبردی پیش می رود تا بتواند امتیازات 
بیشتری بگیرد.  البته هرچند  این راهبرد به نفع ماست اما 
باعث می شود آنها در آژانس وضعیت را واژگونه کنند و فشار 

بیشتری به ایران بیاورند. 

  
 در مسائل 

 مورد اختلاف صحبت 
و مذاکره کنیم

  
 جریان اصلاحات

  به دنبال ایجاد ثبات 
در اقتصاد است

فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر اینکه جریان 
اصلاحات به دنبال ایجاد آرامش و ثبات در اقتصاد و معیشت 
مردم است و به مذاکرات نگاه جناحی ندارد، اظهار کرد: فرقی 
نمی کند چه کسی مذاکره کند و کدام دولت به توافق برسد. 
آنچه جریان اصلاحات و چهره های سرشناس آن بارها مورد 
تاکید قرار داده اند اصل به نتیجه رسیدن مذاکرات با تامین 
منافع ملی و رفع مشکلات مردم و گره های اقتصادی کشور 
است، بنابراین ما هیچ گاه به مذاکرات به عنوان یک موضوع 
جناحی نگاه نکرده ایم. احمد حکیمی پور گفت: به هرحال 
وضعیت فعلی در مذاکرات یک گام بزرگ است، اما طبیعتا 
باید منتظر اعلام جزئیات آن بمانیم ولی همین که مذاکرات به 
چنین مرحله ای رسیده و از حالت تعلیق خارج شده خودش 

قابل قبول است. 

 دلسوزان نظام نگران نتیجه توافق هسته ای هستند. دیروز 
مسعود پزشکیان، نماینده تبریز درباره موضوع مذاکرات برای 
احیای برجام و تلاش برای این موضوع گفت: من معتقدم باید 
این مساله را به نتیجه برسانند و جمع بندی کنند، ما باید در 
مسائل مورد اختلاف صحبت و مذاکره کنیم. وی با تاکید بر 
اینکه »نماینده ای که از جانب ما برای صحبت می رود باید 
کارشناس این کار باشد«، افزود: تیمی که برای مذاکره می رود، 
باید تجربه مذاکره داشته باشد، باید افرادی انتخاب و اعزام 
شوند که علم و تجربه و فوت و فن این کار را بلد باشند، اینکه هر 
کسی بگوید من بهتر بلدم ساده است اما نتیجه نشان  می دهد 
چه کسی بهتر بلد بود. پزشکیان درباره اهمیت ارتباط و تعامل 
با دنیا گفت: امکان ندارد در هیچ زمانی از تاریخ بتوان با قطع 

ارتباط با دنیا، کار پیش برود. 

شواهد و قرائن نشان می دهد توافق هسته ای برای احیای 
برجام در آستانه امضا قرار دارد. در این میان طرفداران دولت 
ضمن انتقاد از برجام، توافق هسته ای جدید محکم و به دور از 
ضعف های برجام می دانند و معتقدند باید اسمی جدید بر این 
توافق نهاد. فعال سیاسی اصولگرا  درباره تفاوت برجام رئیسی 
با برجام روحانی گفت: متأسفانه متن فعلی توافق از اطلاع 
افکارعمومی مخفی نگه داشته شده است و اطلاع رسانی دقیقی 
درباره آن نمی شود. حسین کنعانی مقدم درباره ادعای موقتی 
بودن توافق جدید هسته ای ادامه داد: شاید به این دلیل است که 
تضامین این توافق بعد پایان دولت آقای بایدن نهایتا 2.5 سال 
است که با توجه به سپری شدن 1.5 سال از عمر دولت آقای 
بایدن، عمر این توافق تقریبا 5 سال بیشتر نیست و قاعدتا بعد از 

5 سال امکان دارد تغییراتی در تعهدات انجام شود.

 »آرمان ملی« تاثیرات داخلی احیای برجام را بررسی می کند

علی مطهری: مخالفت با روحانی دلیل مخالفت با برجام بود 
      دیدند  بدون  برجام  نمی شود  کشور  را  اداره  کرد

 عمر توافق 
 احیا برجام 

نهایتا 5 سال است


